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 دلایل رسوب کالا در گمرکات
 رئیس مجمع عالی واردات گفت: به دلیل کندی فرایند 
تخصیص ارز و مشکل بودن تهاتر ارز حاصل از صادرات برای 
واردات، رسوب کالا در گمرک تشدید شده و واردکنندگان 
قانونی با مشکل مواجه شده اند.علیرضا مناقبی، رئیس مجمع 
عالی واردات در گفت وگو با مهر در مورد رسوب کالا اظهار کرد: 
هیچ واردکننده قانونی به دلیل منافع خود کالای وارداتی را 
در گمرک نگه نمی دارد بلکه به دلیل مشکلات حاکمیتی 
مانند تخصیص ارز و… واردکننده مجبور به انبار کالا می شود.

وی افزود: گمرک مقصر نیست و واردکننده قانونی هم قطعاً 
نمی خواهد که کالای خود را رسوب کند البته نکته این است که 
تاکنون آمار دقیقی از وضعیت رسوب کالاهای مانده در گمرک 
داده نشده است؛ به این معنا که کالای رسوب شده مربوط به 
کیست و چرا در گمرک مانده است؟ آیا کالا در مسیر تخصیص 
ارز مانده یا مشکلاتی با وزارتخانه های دیگر داشته است؟ مناقبی 
تصریح کرد: هزینه هایی را که در گمرک بابت انبارداری داریم 
نسبت به کشورهای اطراف کم است لذا برخی شاید به این دلیل 
کالا را در گمرک نگه دارند.رئیس مجمع عالی واردات با بیان 
اینکه تهاتر ارز صادرکننده با واردکننده سخت است، گفت: به 
طور کلی به دلیل کندی فرایند تخصیص ارز و مشکل بودن تهاتر 
ارز حاصل از صادرات برای واردات، رسوب کالا در گمرک تشدید 

شده و واردکنندگان قانونی با مشکل مواجه شده اند.
 
صادرات پارت به پارت برق نداریم

 معاون انتقال و تجارت برق با تاکید بر اینکه هم اکنون 
صادرات پارت به پارت نداریم گفت: اما در این خصوص طرح 
های مطالعاتی آغاز شده است.محمد ا... داد معاون انتقال و 
تجارت برق در نشست حاشیه ای نمایشگاه بین المللی صنعت 
برق گفت: ما در حال حاضر با تمام کشورهایی که مرز خاکی 
داریم، تبادل انرژی داریم به طوری که هم اکنون به عراق، 
افغانستان و پاکستان صادرات و با ترکیه تبادل برق داریم.وی 
افزود: ما همچنین با کشور ترکیه نیز تبادلات انرژی داریم و باید 
از مزیت اختلاف افق کشور در زمان پیک مصرف استفاده کنیم. 
ما با این کشور قرارداد زیرو بالانس داشتیم، یعنی سه روز و نیم 
برق را دریافت و سه روز و نیم برق را صادر کنیم.به گفته این 
مقام مسئول با وجود صادرات اولویت تأمین برق با مشترکان 
داخلی است. زمانی که نیاز بیشتری برق به در تابستان داریم 
بیشتر نیاز مشترکین داخلی را تأمین می کنیم و واردات داریم 
و مازاد تولید برق در زمان کم باری یعنی ۶ تا ۷ ماه از سال کار 
صادرات را انجام می دهیم.وی در رابطه با وضعیت صادرات و 
واردات برق کشور خاطر نشان کرد: ظرفیت تبادل برق کشور 
ما بیش از ۲ هزار مگاوات است، اما میزان واردات و صادرات برق 
ما به یک مقدار بوده است، از این نظر تعادل خوبی در منطقه 

وجود دارد.

راه اندازی اولین بانک آفشور در کیش
 در حال حاضر یک بانک افشور در کیش راه اندازی شده 
و در حال آمادگی مقدمات برای ایجاد دومین بانک افشور 
در مناطق آزاد) در کیش ( هستیم. بانک مرکزی موافقت 
اصولی را صادر کرده، اما موضوعاتی درباره کیفیت و ترکیب 
سهامداران بانک افشور است که این موضوع را هم حل کرده ایم.

حجت ا... عبدالملکی در مراسم آغاز به کار اورژانس کسب و 
کار  با بیان اینکه یکی از ماموریت های مناطق آزاد سرمایه 
گذاری و سهولت کسب و کار است، اظهار داشت: به موجب 
قانون مناطق آزاد ۶ ماموریت را بر عهده دارند که جهش تولید، 
صادرات، تامین نیازهای اساسی کشور، عمران و آبادی مناطق 
از جمله این ماموریت هاست که ریشه اجرای این ماموریت ها 
در سرمایه گذاری بوده که رکن آن کارآفرینی است که در 
نهایت فرایند تولید را با درگیر کردن سرمایه گذاری فعالان 
اقتصادی شکل می دهد.وی با بیان اینکه سهولت کسب و کار 
یکی از شاخص های مهم در جذب سرمایه است، گفت: وضعیت 
شاخص سهولت کسب و کار در مناطق آزاد به مراتب بهتر از 
سرزمین اصلی است و ما این شاخص را تولید کردیم که به 
زودی گزارش وضعیت شاخص سهولت کسب و کار در مناطق 
آزاد نسبت به سرزمین اصلی را اعلام می کنیم. قوانین خاص 
فضای و کسب و کار در مناطق نه عالی اما نسبت به سرزمین 
اصلی بهتر است. دبیر شورای عالی مناطق آزاد ادامه داد: در یک 
سال گذشته در دیدار با فعالان اقتصادی مناطق آزاد مشکلات را 
احصاء و لیست می کنیم و در ستاد این مشکلات را در دستور کار 
برای پیگیری ها قرار می دهیم و این برنامه و رویه جریان دارد. 
برای رفع این مشکلات با دولت و دستگاه های مرتبط مذاکراتی 
انجام می شود اما برخی از مسائل، مشکلات جدیدی هستند که 
ما کانال مستقیم برای پیگیری آن را نداریم مانند تخصیص ارز 
و تعهدات ارزی در مناطق ارزی یا تغییرات در ثبت شرکت ها. 

اخبار

 پایان هفته بورس با چراغ قرمز
 بازار سرمایه در آخرین روز هفته جاری نیز 
روند نزولی داشت و با کاهش ۷۰۰۰ واحدی به 
دو میلیون و ۳۸ هزار واحد رسید. بازار سرمایه 
دیروز )۲۴ آبان ماه( روند نزولی خود را ادامه 
داد و با کاهش ۷۱۹۱ واحدی به دو میلیون و 
۳۸ هزار واحد رسید. شاخص کل هم وزن نیز با 
افت شش واحدی روی ۷۰۲ هزار و ۱۴۰ واحد 
ایستاد. در این بازار بیش از ۲۹۵ هزار معامله 
به ارزشی بالغ بر ۴۵ هزار و ۲۷۱ میلیارد ریال 
انجام شد. صنایع پتروشیمی خلیج فارس، 
فولاد مبارکه اصفهان، بانک ملت، ملی صنایع 
مس ایران، کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران، 
معدنی و صنعتی گلگهر و سرمایه  گذاری غدیر 
تاثیرگذارترین نمادها بر شاخص کل بازار 
سرمایه بودند که به غیر از کشتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران دیگر نمادها روند نزولی را نسبت 
به روز گذشته تجربه کردند. فرابورس نیز 
همین روند را داشت و شاخص کل آن با کاهش 
۶۳ واحدی به ۲۴ هزار و ۹۷۶ واحد رسید. 
تعداد معاملات انجام شده در این بازار بالغ بر 
۱۸۹ هزار معامله به ارزشی بیش از ۳۴ هزار 
و ۶۳۲ میلیارد ریال بوده است. در این میان 
تاثیرگذارترین نمادها بر شاخص کل فرابورس 
شامل پلیمر آریاساسول، ایران خودرو دیزل، 
پتروشیمی زاگرس، فولاد هرمزگان جنوب، 
گروه مالی صبا تامین، برق و انرژی پیوند گستر 
پارس و توسعه خدمات دریایی و بندری سینا 
بودند که به غیر از دو نماد پایانی مذکور دیگر 

نمادها روند نزولی نسبت به دیروز داشتند. 

 افزایش پرداخت 
وام های بانکی

 طبق اعلام بانک مرکزی، تسهیلات 
پرداختی بانک ها طی هفت ماه ابتدای 
امسال مبلغ ۲۸، ۴۷۸. ۹ هزار میلیارد 
ریال است که در مقایسه با دوره مشابه 
سال قبل مبلغ ۵، ۴۸۴. ۴ هزار میلیارد 
ریال )معادل ۲۳. ۹ درصد( افزایش داشته 
است. از کل تسهیلات پرداختی مبلغ 
۲۳، ۷۰۳. ۱ هزار میلیارد ریال معادل 
۸۳. ۲ درصد به صاحبان کسب و کار 
)حقوقی و غیرحقوقی( و ۴، ۷۷۵. ۸ هزار 
میلیارد ریال معادل ۱۶. ۸ درصد به مصرف 
کنندگان نهایی )خانوار( تعلق گرفته است. 
سهم تسهیلات پرداختی در قالب سرمایه 
در گردش در کلیه بخش های اقتصادی 
طی هفت ماهه امسال مبلغ ۱۸، ۲۲۴. 
۲ هزار میلیارد ریال معادل ۷۶. ۹ درصد 
کل تسهیلات پرداختی به صاحبان کسب 
و کار است. همچنین سهم تسهیلات 
پرداختی در قالب خرید کالای شخصی 
توسط مصرف کننده نهایی )خانوار( مبلغ 
۱، ۸۹۱. ۹ هزار میلیارد ریال معادل ۳۹. 
۶ درصد از کل تسهیلات پرداختی به 
مصرف کنندگان نهایی )خانوار( است. 
سهم تسهیلات پرداختی بابت تأمین 
سرمایه در گردش بخش صنعت و معدن 
در هفت ماهه سال ۱۴۰۲ معادل ۷، ۰۲۵. 
۸ هزار میلیارد ریال بوده است که حاکی از 
تخصیص ۳۸. ۶ درصد از منابع تخصیص 
یافته به سرمایه در گردش کلیه بخش های 
اقتصادی )مبلغ ۱۸، ۲۲۴. ۲ هزار میلیارد 
ریال( است. از ۸، ۵۲۹. ۲ هزار میلیارد 
ریال تسهیلات پرداختی در بخش صنعت 
و معدن معادل ۸۲. ۴ درصد آن )مبلغ 
۷، ۰۲۵. ۸ هزار میلیارد ریال( در تأمین 
سرمایه در گردش پرداخت شده است 
که بیانگر توجه و اولویت دهی به تأمین 
منابع برای این بخش توسط بانک ها 
در سال ۱۴۰۲ است. از کل تسهیلات 
پرداختی در دوره یاد شده، مبلغ ۶، ۲۹۶. 
۶ هزار میلیارد ریال معادل ۲۲. ۱ درصد 
به صورت تسهیلات خرد اعطا شده است. 
همچنین مبلغ ۵۴۳. ۶ هزار میلیارد ریال 
نیز در قالب کارت های اعتباری انجام 
شده است که با احتساب این مبلغ، کل 
تسهیلات پرداختی خرد )کمتر از سه 
میلیارد ریال( به مبلغ ۶، ۸۴۰. ۲ هزار 
میلیارد ریال معادل ۲۳. ۶ درصد کل 
تسهیلات پرداختی را شامل می شود. 
با توجه به اینکه تسهیلات پرداختی در 
قالب کارت های اعتباری نیز در بخش 
خانوار پرداخت شده است، با این اوصاف 
سهم بخش خانوار از ۱۶. ۸ درصد به ۱۸. 
۳ درصد کل تسهیلات پرداختی افزایش 
یافته است. البته همچنان باید در تداوم 
مسیر جاری، ملاحظات مربوط به کنترل 
تورم را نیز در نظر گرفت و همواره مراقب 
قدرت گرفتن پتانسیل تورمی ناشی از 
فشار تقاضای کل در اقتصاد نیز بود. بر 
این اساس، ضروری است به افزایش توان 
مالی بانک ها از طریق افزایش سرمایه 
و بهبود کفایت سرمایه بانک ها، کاهش 
تسهیلات غیرجاری و بازگرداندن آنها 
بانک ها،  اعتباردهی  مسیر صحیح  به 
تامین  در  بانک ها  بهره وری  افزایش 
سرمایه در گردش تولیدی، پرهیز از 
فشارهای مضاعف بر دارایی بانک ها و 
ترغیب بنگاه های تولیدی به سمت بازار 
سرمایه به عنوان یک ابزار مهم درتامین 
مالی طرح های اقتصادی )ایجادی( توجه 

ویژه ای کرد. 

  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: تکرار خبر 
افزایش قیمت بنزین هر چند یک بار شنیده می شود 
و پس از چند روز تکذیبیه افزایش قیمت بنزین 
ضمن اشاره به مصرف بی رویه بنزین در کشور و 
ضرورت بهینه سازی مصرف این محصول اعلام 
می شود. در حقیقت افزایش قیمت بنزین در حالی 
که دیگر اقلام اساسی و غیراساسی در کشور از 
روند افزایشی شتابان برخوردار هستند، افزایش 
قیمت متناسب و هماهنگ بنزین را ضروری 
می سازد، اما شاید جو جامعه تاکنون جسارت این 
اقدام را به مسئولان نداده است. ولی گروهی از 
کارشناسان بر این باور هستند که افزایش نیافتن 
قیمت بنزین در حالی که همه چیز گران شده 
است تبعات خوشایندی را در آینده ای نه چندان 
دور نخواهد داشت و شاید به افزایش انفجاری 
قیمت بنزین بینجامد، اما برخی از کارشناسان نیز 
معتقدند افزایش قیمت بنزین همواره باعث ایجاد 
حساسیت های شدیدی در جامعه شده است که 
به نظر می رسد که اقدام مسئولان در عدم افزایش 

قیمت بنزین در شرایط کنونی مطلوب باشد، اما آنها نیز 
افزایش قیمت تدریجی بنزین بر اساس آنچه که پیش از ریاست 
جمهوری احمدی نژاد در جامعه جریان داشت را بهترین گزینه 

برای کنترل قیمت بنزین با توجه به شرایط جامعه می دانند. 
  بررسی راهکارهای افزایش قیمت عادلانه بنزین 

آرش نجفی، رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران 
درباره ضرورت های افزایش قیمت بنزین به »آرمان ملی« گفت: 
افزایش قیمت بنزین همواره یکی از مسائلی است که جامعه 
نسبت به آن حساس هستند و از این رو مسئولان نیز به منظور 
حساسیت زدایی نسبت به افزایش قیمت بنزین با وجود افزایش 
اکثر کالاها و اقلام خوراکی و غیرخوراکی، حساس هستند و 
نسبت به آن بسیار محافظه کارانه عمل می کنند، اما بدیهی است 
روش افزایش قیمت پلکانی بنزین یکی از روش های مطلوب 
برای بنزین تلقی می شود که در زمان دولت آقای احمدی نژاد 
متوقف شد و پس از آن با مشکلاتی در این بخش مواجه شدیم. 
او ادامه داد: هرچند فرهنگ سازی برای مصرف سوخت و تاکید 
بر بهینه سازی مصرف انرژی در حوزه های مختلف از اهمیتی 
وافر برخوردار است، اما نباید از نظر دور داشت که با بررسی های 
کارشناسانه و اتخاذ سیاست های مناسب می توان روند افزایش 
قیمت بنزین متناسب با شرایط جامعه را نیز اجرایی کرد تا با 
اجرای سیاستی عادلانه این رویکرد نیز در کشور عادی سازی 

شود. 
 افزایش قیمت مشروط با »کارت انرژی« 

نجفی از ارائه طرح کارت انرژی به دولت برای این منظور 
خبر داد و افزود: کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران در این 
راستا طرحی به مسئولان ارائه کرده است که بر اساس آن با 
ارائه کارتی تحت عنوان »کارت انرژی« به هر فرد با اعتباری 
با ارزش ریالی مشخص )حدود ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان(، 
امکان استفاده از این کارت برای سهمیه سوخت به میزان معین 
و غیرقابل فروش ارائه می شود و در صورت تمایل به استفاده 
بنزین بیشتر امکان فروش بنزین در جایگاه های سوخت با 
قیمتی بیشتر که حتی تا سقف هر لیتر به قرار ۱۵ هزار تومان 
نیز ممکن است را مهیا سازند. رئیس کمیسیون انرژی اتاق 
بازرگانی ایران این طرح را در حال حاضر فقط در حد پیشنهاد به 

دولت ذکر و بیان کرد: البته نباید از نظر دور داشت که این طرح 
یا هر اقدامی مشابه در باره بنزین نمی تواند به تنهایی مثمرثمر 
باشد، چرا که پیش از اجرای هر طرحی در خصوص قیمت 
بنزین باید همراه با کنترل مصرف این محصول و بهینه سازی 
مصرف آن و همچنین حذف خودروهای غیراستاندارد و... باشد 
در غیراینصورت در آغاز عقیم می شود و نتیجه ای را به همراه 

نخواهد داشت. 
 حساسیت های موجود در خصوص افزایش قیمت 

بنزین 
او ادامه داد: در حال حاضر هم مسئولان هم مردم نسبت به 
افزایش قیمت بنزین حساس هستند و بهتر است قبل از اجرای 
هر طرح و پیشنهادی در این زمینه، با توجیهات منطقی از میزان 
حساسیت موجود در جامعه کاسته شود و سپس با طرح های 
اقتصادی – اجتماعی در این زمینه ورود پیدا کرد. نجفی بیان 
کرد: روند کنونی تولید و مصرف بنزین در کشور مناسب نیست، 
اگر مصرف مدیریت نشود به مشکل برخورد می کنیم، باید به 
سمت سوخت جایگزین و کاهش مصرف سوخت برویم یا اینکه 
بتوانیم با تولید بیشتر زمینه صادرات را فراهم کنیم و هم مطمئن 
باشیم که کشور نیازی به واردات پیدا نکند. مدتی به موضوع سی 
ان جی بها دادیم و از طرفی آن را رها کردیم که می تواند اقتصاد 
پویایی را داشته باشد و امکان صرفه جویی در مصرف سوخت با 
مشارکت بخش خصوصی باشد تا سی ان جی گسترش پیدا کند 

و مکانیزم و اتوماسیون آن را ارتقا دهیم. 
 چالش های اقتصاد ایران 

حسن مرادی، کارشناس حوزه انرژی در این باره گفت: 
وضعیت اقتصادی ایران و تفاوت های موجود در آن با دیگر 
کشورهای جهان به گونه ای است که دولت در تصمیم 
گیری های خود به ویژه در حوزه اقتصادی بسیار متفاوت با 
دیگر نقاط جهان عمل می کند، چراکه واکنش های مردمی 
در قبال این تصمیم گیری ها متفاوت است و از این رو نمی توان 
به راحتی برنامه ریزی های اقتصادی تاثیرگذار در بازه زمانی 
طولانی مدت را در کشور اجرایی کرد که البته این امر به 
دلیل شرایط خاص کشور ناشی از تحریم ها و تورم و دیگر 
شاخص هایی است که منجر به بیمار شدن اقتصاد کشور شده 

است. او افزود: افزایش قیمت خدمات و کالاهای اعم از 
اساسی و غیراساسی در سالیان اخیر رویکردی است 
که نمی توان آن را انکار کرد، اما قیمت سوخت با وجود 
تورم بیش از ۵۰ درصدی در کشور تاکنون افزایش 
نیافته است با وجود اینکه دولت به شدت نیازمند 
تامین اعتبارات و درآمدهای لازم جهت رفع مشکلات 
و اجرای پروژه های عمرانی است، اما شرایط اقتصادی 
و اجتماعی موجود اجازه انجام چنین کاری را به دولت 
نمی دهد و با وجود شایعات فراوان در خصوص افزایش 
قیمت بنزین این امر هنوز عملیاتی نشده است، چراکه 
دولت چنانچه با وجود احساس ضرورت فراوان دست 
به چنین اقدامی بزند قادر به کنترل تبعات آتی آن را 
ندارد و از سوی دیگر شرایط هماهنگی این افزایش 
قیمت احتمالی با دیگر بخش ها نیز وجود ندارد در 
حقیقت جامعه و اقتصاد کشور شرایط افزایش قیمت 

بیشتری در سطوح دیگر وجود ندارد. 
 مزایا و معایب عدم افزایش قیمت بنزین 

مرادی اضافه کرد: عدم افزایش قیمت بنزین باعث 
تداوم چرخه ناسالمی در بخش تولید و تامین و عرضه 
انرژی می شود، چراکه اعتبارات لازم در این حوزه تامین 
نمی شود و مشکلات در این بخش طی یک چرخه ناسالم به 
دیگر بخش های نیز سرایت می کند. این کارشناس انرژی ادامه 
داد: تکذیب خبرها و شایعات افزایش قیمت بنزین نیز تاکنون 
به دلیل همین مشکلات صورت می گیرد، اما آنچه مسلم است 
این است که افزایش قیمت بنزین نیز مانند کالاهای دیگر 
ضرورتی است که چنانچه با تاخیر بیشتر صورت گیرد به مرحله 
انفجار قیمتی می رسد که تبعات منفی آن بیشتر از افزایش 

قیمت تدریجی خواهد بود. 
 راهکار بهینه بنزینی 

او توضیح داد: مجلس ششم بدون درنظر گرفتن عملکرد آن، 
مصوبه ای خوب مبنی بر افزایش قیمت منظم سالانه حدود 
۲۰ درصدی بنزین را عملیاتی ساخت که مجلس هفتم به 
منظور اجرای تثبیت قیمت ها این مصوبه را لغو کرد و به دنبال 
افزایش قیمت بنزین به رویکردی سلیقه ای و بدون نظم زمانی 
منجر شد که در آخرین دوره افزایش قیمت بنزین با نارضایتی 
و اعتراضات مردمی همراه بود که نتایج ناخوشایندی را نیز 
به همراه داشت. مرادی درباره راهکار حل این مشکل گفت: 
بهترین راهکار برای جلوگیری از اعتراضات به افزایش قیمت 
بنزین این است که در پروسه ای از پیش اعلام شده مجدداً 
مصوبه ای مبنی برای افزایش قیمت بنزین سالانه تا سقف 
۲۰ درصد از سوی مجلس تعیین و اجرایی شود تا این افزایش 
قیمت نیز به صورت منظم و قابل کنترل هر سال با اطلاع و 
آگاهی مردمی انجام شود، چراکه در غیراینصورت همچون 
غده ای سرطانی به تخریب دیگر بخش های کشور حتی در 

صورت افزایش نیافتن قیمت بنزین منتهی می شود. 
 بهترین زمان افزایش قیمت بنزین 

او درباره بهترین زمان برای افزایش قیمت بنزین گفت: 
تصویب مصوبه افزایش قیمت بنزین و اطلاع رسانی در این زمینه 
از هم اکنون به مردم و کنترل دیگر بخش ها مانند افزایش قیمت 
تاکسی و دیگر وسایل حمل و نقل با افزایش قیمت معقول در 
سال آینده بهترین گزینه برای اجرای این مسأله است بدیهی 
است در صورت بی توجهی به این مهم تبعات شدید افزایش 
قیمت بنزین غیرقابل گریز دامنگیر جامعه و دولت خواهد شد. 

»آرمان ملی« هدف از تکرار سریالی خبر افزایش قیمت بنزین را بررسی می کند

محــــک یا زمینه چینــــی؟ 
   خوب و بد افزایش قیمت بنزین 

  سخنگوی سازمان امور مالیاتی اظهار 
داشت: در حال حاضر حدود ۶۳ هزار میلیارد 
تومان برگه تشخیص جریمه مالیاتی برای 
بانک ها صادر شده، اما برای اجرای آن فعلا 
اختلاف نظر وجود دارد. مهدی موحدی 
در گفت وگو با ایلنا درباره جریمه مالیاتی 
بانک هایی که طبق قانون نسبت به پرداخت 
تسهیلات به حوزه مسکن اقدام نکردند، 
اظهار داشت: در حال حاضر حدود ۶۳ هزار 
میلیارد تومان برگه تشخیص جریمه مالیاتی 
برای بانک ها صادر شده، اما برای اجرای آن 
فعلا اختلاف نظری وجود دارد. وی ادامه داد: 

این میزان برگه تشخیص مربوط به تخلفی 
است که برای بانک ها به ازای عدم پرداخت 
تسهیلات به مسکن اعلام شده اما این موضوع 
مطرح است که وزارت راه و شهرسازی در آن 
مقطع زمانی طبق قانون نسبت به راه اندازی 
سامانه ای برای معرفی متقاضیان به بانک برای 
دریافت این تسهیلات اقدام نکرده  است، از 
این رو برای عملیاتی شدن این جرایم مالیاتی 
اختلاف نظرهایی وجود دارد. سخنگوی 
سازمان امور مالیاتی گفت: اجرای جریمه 
مالیاتی ۶۳ هزار میلیارد تومانی هنوز قطعی 
نشده  است و هر زمان اطلاعات جمع بندی 

شدند و به نتیجه مشخصی رسیدیم، بر اساس 
آن، اقدام می کنیم. موحدی در پاسخ به 
این سوال که داوری درباره این اختلاف نظر 
برعهده کدام سازمان و نهاد است، اظهار 
داشت: تصمیم نهایی برای اعمال این جریمه 
یا عدم اعمال آن، با سازمان امور مالیاتی است. 
سازمان امور مالیاتی در فضای تعاملی با شبکه 
بانکی ، بانک مرکزی و وزارت راه و شهرسازی 
قرار دارد که اگر به اطلاعات درست و عادلانه 
برسیم که از دقت لازم برخوردار باشد باید 
محاسبات مالیاتی با راه اندازی سامانه مورد 
نظر از سوی وزارت راه و شهرسازی باشد 

یا نه، براساس آن اقدام خواهیم کرد. وی با 
بیان اینکه اگر این جریمه مالیاتی بانک ها 
به اجرا برسد، به صندوق ملی مسکن واریز 
خواهد شد، گفت: طبق قانون جهش تولید 
مسکن، رقم ۶۳ هزار میلیارد تومانی در صورت 
اعمال چه با واسطه با خزانه و چه بدون آن در 
نهایت به صندوق ملی مسکن اختصاص داده 
خواهد شد و براساس قانون ، هر مالیاتی در 
حوزه مسکن و هرگونه درآمدی که ناشی از 
فعالیت ها در حوزه مسکن باشد، به صندوق 

ملی مسکن تزریق خواهد شد. 

  وزیر صمت گفت: به نظر بنده سقف ۲۰ 
هزار دلاری برای واردات خودرو حد قابل قبول 
برای متوسط مردم است که حدوداً یک میلیارد 
تومان با نرخ فعلی، ارزش گذاری می شود. عباس 
علی آبادی در رابطه با آخرین وضعیت واردات 
خودروهای کارکرده، اظهار کرد: آئین نامه 
واردات خودروهای کارکرده تهیه و برای دولت 
ارسال شد و کلیات آن نیز تصویب شده است؛ 
تنها بندی در این آئین نامه قید شده که بر اساس 
آن بایستی کمیته ای منشأ ارز را شناسایی کند. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: در این رابطه 
با اعضای کمیسیون صنایع و معادن مجلس، 
جلسه ای داشته ایم و مقرر شد با همکاری 
یکدیگر در این کمیته شرکت کرده و تلاش 
کنیم تا نگرانی بانک مرکزی که بی دلیل هم 
نیست، رفع شود؛ به اعتقاد بانک مرکزی، ممکن 
است که به دلیل منافعی که این موضوع برای 

واردکنندگان خواهد داشت، به بازار ارز هجمه 
وارد شود و نرخ ارز ترقی کند و این ترقی بر تمام 
کالاها اثرگذار باشد. این نگرانی حتماً بایستی 
موردتوجه قرار گیرد؛ بنابراین مقرر شده تا 
جلسه ای در این زمینه با حضور نمایندگان 
بانک مرکزی، کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
داشته باشیم و راهکاری برای آن تعریف کنیم. 
علی آبادی اعلام کرد: تعرفه واردات خودروهای 
برقی، حداقل مقدار ممکن یعنی حدود چهار 
درصد تصویب شد، البته برای خودروهای 
هیبرید پلاگین نیز همین حدود تعرفه تعریف 
شده است؛ اما پیشنهاد ما این است که برای 
خودروهای هیبرید تا ۱۵ درصد این تعرفه 
افزایش پیدا کند. وزیر صمت اضافه کرد: این 
در حالیست که برای خودروهای دیگر تعرفه ها 
تا ۷۵ درصد هم تعیین شده است؛ جدول این 
موضوع آماده و در کمیسیون ماده )۱( مصوب 

شده، بنابراین باید در صحن دولت بررسی 
و تصویب شود. وی ادامه داد: برای واردات 
حداقل ۱۰۰ هزار دستگاه خودروی برقی تا 
پایان سال جاری تأمین ارز محقق شده است. 
بانک مرکزی نیز با تأمین ارز خودروهای برقی 
موافقت کرده و مشکل ارزی در این زمینه وجود 
ندارد. علی آبادی تصریح کرد: برای خودروهای 
برقی و نو تاکنون مشکل ارزی نداشته ایم و 
فکر هم نمی کنیم تا پایان سال هم مشکلی 
داشته باشیم. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
خاطرنشان کرد: تا پایان آذر ماه تکلیف همه 
متقاضیان مرحله اول ثبت نام خودروهای 
وارداتی )ثبت نامی های اسفند ماه ۱۴۰۱ که 
طی مدت اخیر به نوبت برای انتخاب خودروی 
خود اقدام می کنند(، روشن و نحوه دریافت 
خودروهایشان مشخص می شود؛ ضمن اینکه 
روند واردات خودروهای نو بر اساس برنامه پیش 

می رود و تداوم خواهد داشت. وی در رابطه با 
قیمت بالای خودروهای وارداتی به رغم وعده 
واردات خودروهای اقتصادی، تصریح کرد: یک 
خودروی مورد قبول به لحاظ کیفیت و دارای 
استاندارد، در دنیا از ۵۰۰۰ دلار تا حدود ۶۰ 
هزار دلار قیمت دارد؛ ما برای واردت خودروها 
سقف ۲۰ هزار دلاری در نظر گرفتیم و سعی 
شده که خودروهای بالاتر از این عدد وارد 
نشود؛ به نظر بنده این سقف ۲۰ هزار دلاری حد 
قابل قبول برای متوسط مردم است که حدوداً 
یک میلیارد تومان با نرخ فعلی، ارزش گذاری 
می شود. علی آبادی تاکید کرد: البته برای 
خودروهای برقی، مقیاس های پایین تر که 
همان طور که اشاره شد، تعرفه حداقلی دارند، 
برای سطوح پایین تر درآمدی در نظر گرفته 
شده که مشتریان با رقم های پایین تر می توانند 

خودروی مورد نظر خود را خریداری کنند. 

سخنگوی سازمان امور مالیاتی: 

جریمه مالیاتی ۶۳ هزار میلیاردی برای بانک هایی که وام مسکن ندادند

وزیر صمت: 

قیمت خودروهای وارداتی قابل قبول است

ویـــــژه
 شکر مورد نیاز صنایع تامین می شود؟  

 جلسه صنایع تبدیلی و تکمیلی با محوریت رفع مشکل 
تامین شکر صنعت شیرینی و شکلات برگزار شد. به گزارش 
مهر به نقل از وزارت جهاد کشاورزی، جلسه کارشناسی 
صنایع تبدیلی و تکمیلی به ریاست کریم ذوالفقاری، رئیس 
مرکز توسعه مکانیزاسیون و صنایع کشاورزی و با حضور 
فعالان صنایع تبدیلی و تکمیلی در وزارت جهاد کشاورزی 
برگزار شد. در حاشیه این جلسه، کریم ذوالفقاری گفت: 
پیرو جلسه وزیر جهاد کشاورزی با واحدهای صنایع 
تبدیلی و تکمیلی بخش کشاورزی و حوزه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در هفته گذشته، به دستور وزیر جهاد 
کشاورزی، درخواست های واحدهای صنایع تبدیلی را در 
دستور کار قرار گرفت. وی افزود: یکی از این موضوعات 
تأمین شکر مورد نیاز واحدهای صنایع تبدیلی بود، با 
توجه به اینکه شکر به صورت استانی و توسط سازمان 
جهاد کشاورزی استان ها و معاون توسعه بازرگانی توزیع 
و رصد می شود، واحدهای صنفی از کمبود شکر گلایه مند 
هستند. ذوالفقاری تاکید کرد: طبق گفته صنایع تاکنون 
هیچ واحد صنعتی دچار بحران نشده اما نگرانی بابت 
تأمین ماده اولیه واحدهای شیرینی و شکلات وجود دارد 
که راهکارهای رفع آن پیشنهاد و در صورت قبول اکثریت، 

عملیاتی خواهد شد. 


